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 453. �ÁÀаÁаÆÓÂ нароÁныÜ заÀаÁÇі�ÃарÏы. ¤аÌіÕыÓÂ сÇазы
 расÇрываÛчы 
ÁуÃÇі. 

1.	(µкі)	 двам	 займеннікі	перашкаджаюць	дарожнаму	руху 	
�.	 �ез	 (што)	 чалавек	 не	 можа	жыць 	 �.	 (Што)	 заканчваецца	
дзень 	 �.	 �ез	 (што)	 хаты	 не	 пабудуешсл 	 �.	 На	 дне	 (які)	 ракі	
плавае	лічба 	�.	(µкі)	соль	нельга	распусціць	у	вадзе 

�	л	я		д	а	в	е	д	к	і:	літарай ь� я і мы� ноту соль� без імені� без стуку� 
Прыпяць�

ВызначÓÂ  разраÁ  заÆмÂнніÇа�  Ìа  значÚнні
  сÇÈон
  ÈіÇ  	ÇаÈі  �сÓь

  роÁ 
	ÇаÈі �сÓь
. ПаÁÇрÚсÈіÓÂ заÆмÂнніÇі ÜÇ чÈÂны сÇаза.

§ 72. Няпэўныя займеннікі

454. �Á заÆмÂнніÇа� уÏварыÓÂ аÁнаÇаран�выÜ сÈовы. 

Äе� 	х	т	о 	 	ш	т	о 	 �сьц�
а¸ы�         	я	к	і 		ч	ы	й 	 	 	 	 	 	 	 	 �Äе¸Êдзь
	 	 	к	о	л	ь	к	і 

ВызначÓÂ
 на ÕÏо �ÇазваÛÓь уÏвораныÜ сÈовы 	на ÌраÁмÂÏ
 ÌрымÂÏу
 
ÇоÈьÇасÓь
. ³і вÜÁомы вам ÀÚÏыÜ ÌраÁмÂÏы
 ÌрымÂÏы
 ÇоÈьÇасÓь 

�Á заÆмÂнніÇа� ÜÇоÀа разраÁу �ÏварыÈісÜ новыÜ сÈовы  ´аму
 на ваÕу 
ÁумÇу
  ÀÚÏыÜ заÆмÂнніÇі называÛÓÓа нÜÌÚ�нымі 

Няпэўныя	займеннікі	ўказваюць	на	няпэўныя,	невядомыя	
прадмет,	прымету,	колькасць:	¤еÌта спяшаецца, ÁамÊсьц� 
не спіцца, ÄеÁага гоніць радасць адкрыцця	 (С.	�рахоўскі).

Няпэўныя	 займеннікі	 ўтвараюцца	 ад	 пытальных	 пры	
да	памозе	прыставак	Äе� і а¸ы�:	Äе́Ìта
 Äе́Ïта
 Äе́йÁ�
 Äе́Îы
 
ÄеÁато́ры
 Äе́ÁаÂьÁ�� а¸ы�Ìто́
 а¸ы�Ïто́
 а¸ы�яÁ�́ 
 а¸ы�Îы́й�

Няпэўныя	 займеннікі	 таксама	 ўтвараюцца	 пры	 дапамо­
зе	 марфем	 -сьц�	 і	 -Äе¸Êдзь,	 якія	 называюцца	 постфіксамі:	
Ìтосьц�
 Ïтосьц�
 Îыйсьц�� Ìто�Äе¸Êдзь
 Ïто�Äе¸Êдзь
 Îый�
Äе¸Êдзь
 Áаторы�Äе¸Êдзь
 ÁоÂьÁ��Äе¸Êдзь�

Правообладатель Национальный институт образования



��1

455. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ¤рабіÓÂ вываÁ Ìра асабÈівасÓі змÜнÂннÜ нÜ�
ÌÚ�ныÒ заÆмÂнніÇа�.

Склон Скланенне няпэўных займеннікаў

Н. нехта штосьці абы-які Íый-небудзь

Р. некага Íагосьці абы-якога Íыйго-небудзь

�. некаму Íамусьці абы-якому Íыйму-небудзь

В. некага штосьці як	Н.	ці	Р.

Т. некім Íымсьці абы-якім Íыім-небудзь

М. (на) некім (на) Íымсьці (на) абы-якім (на) Íыім-небудзь

ПрасÇÈанÜÆÓÂ заÆмÂнніÇі абы­хто  і абы­што.

456. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ.  ¡а  ÜÇоÀа  ÏыÌу  ма�ÈÂннÜ  �н  аÁносіÓÓа   ´аму 
ÏÚÇсÏ называÂÓÓа �ªÂ ÏаÇі� 

Не такі
¶	вучуся	на	трэцяй	парце	ў	�­м	t�|	класе	разам	з	адной	дзяў­

чынкай.	Ну,	што	я	сказаў	смешнага 	Усе	хлопчыкі	вучацца	з	якой­
небудзь	 дзяўчынкай	 на	 якой­небудзь	 парце.	 А	 мяне	 нават	 ма	ма	
запэўнівае,	што	я	стараюся	кагосьці	рассмяшыцьсл.	Вось	задумаў	­	
ся	на	нейкім	уроку.	А	мяне	раз	—	і	да	дошкі�	¶	разгубіўся	і	кажу:

—	�ы	 я	ж	 ведаю,	што	 ўсё	 добра	 ведаю�	Нават	 калі	 ішоў	 да	
дошкі,	не	ведаўс,	што	нечага	не	ведаю�

�а	ролі	клоўна	я	прывык.	Нават	пачаў	губляцца,	калі	каля	
дошкі	нешта	кажу,	а	некаторыя	вучні	не	смяюцца.	Можа,	сапраў­
ды,	я	не	такі,	як	усе 	(Паводле В� �арбука)�

ВыÌіÕыÓÂ з ÏÚÇсÏу нÜÌÚ�ныÜ заÆмÂнніÇі. ВызначÓÂ
 у ÜÇоÆ формÂ Üны 
�ÃыÏы.

Прыстаўка	Äе­	і	постфікс	­сьц�	з	займеннікамі		п	і	ш	у	ц	ц	а	
р	а	з	а	м:	нехта, нейкі, штосьці, Íыйсьці.	

Прыстаўка	 а¸ы-	 і	 постфікс	 -Äе¸Êдзь	 з	 займеннікамі	
п	і	ш	у	ц	ц	а		 п	р	а	з	 	з	л	у	ч	о	к:	 што-небудзь, які-небудзь,  
Íый-небудзь.	Калі	прыстаўка	а¸ы-	аддзяляецца	прыназоўнікам,	
то	тады	яна		п	і	ш	а	ц	ц	а		а	с	о	б	н	а:	абы з кім, абы перад Íым.
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457. ПрачыÏаÆÓÂ сÈовазÈучÚнні.

Чем­то	увлекаться,	кого­то	¿скать,	беседовать	л¿шь	бы	с	кем,	
кому­то	 сказать,	 подар¿ть	 чьему­л¿бо	 сыну,	 вспом¿нать	 о	 не­
скольк¿х	встречах,	¿дт¿	на	какую­н¿будь	выставку.

 ¤аÌіÕыÓÂ сÈовазÈучÚнні Ìа�бÂÈарусÇу. ­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ сÈо�.

458. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏабÈіÓу.  ¤рабіÓÂ  вываÁ  Ìра  асабÈівасÓі  сÇÈанÂннÜ 
нÜÌÚ�ныÒ заÆмÂнніÇа�.

Склон Скланенне займеннікаў ÄейÁ�
 ÄеÎы
 ÄеÁаторы

Н. нейк � неÍ ы некатор ы 

Р. нейк ага неÍ ага некатор ага

�. нейк амÊ неÍ амÊ некатор амÊ

В. як	Н.	ці	Р. як	Н.	ці	Р. як	Н.	ці	Р.

Т. нейк �м неÍ ым  некатор ым  

М. (у) нейк �м (у) неÍ ым  (у) некатор ыÌ

Пры	вымаўленні	займенніка	ÄеÁаторы	і	яго	форм	націск	
па́дае	на	о:	некато́ры, некато́рага, некато́раму, некато́рым, 
некато́рыя, некато́рых	 і	 інш.

459. ®ÌіÕыÓÂ сÇазы
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі  і �ÃываÛчы заÆмÂнніÇі � Ìа�
ÏрÚбнаÆ сÇÈонаваÆ формÂ. �бÀрунÏуÆÓÂ наÌісаннÂ заÆ мÂнніÇа�.

1.	Але	аб	тым,	што	ў	(неÍы)	сэрцы	выбух,	парою	нават	блізкія	
не	знаюць	(М� Танк)�	�.	�олей	за	ўсё	на	свеце	Косця	любіў	чытаць	
кніжкі	—	 абы(які),	 каб	 толькі	 чытаць	 (В� �ыкаў)�	 �.	 Страціў	
слова,	 страціў	 спадчыннае	 слова	—	 (што)сьці	 страціў	 у	 душы	
абавязкова	(£� �ілевіÍ)�	�.	З	сіняватыхсл	даляў,	з	сіняватай	цьмы	
(хто)сьці	напявае	залатыя	сны	(Т� Кляшторны)�	�.	�ачу	я:	нех­
та	(нехта)	любіць.	�эта	 іх	справа,	 гэта	 іх	права.	�ачу	я:	нехта	
(нехта)	губіць.	Тут	і	мая	ўжо	справа	(А� Вярцінскі)�

 ­асÏÈумачÓÂ значÚннÂ сÈова спадчыннае Ìраз ÌаÁбор аÁнаÇаран�выÒ. 

Пры вымаўленні займенніка ÄеÁаторы і яго форм націск
па́дае на о: некато́ры, некатонекаторы, некатонекато ´рага, некаторы, некаторага, некаторы, некато ´раму, некаторага, некатораму, некаторага, некато ´рым, раму, некаторым, раму, некато
некато́рыя, некатонекаторыя, некатонекато ´рыхрыя, некаторыхрыя, некато і інш.
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